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۲۴۷ واحد صنعتی راکد 
کرمان قابل احیا نیستند

رئیس سازمان صمت استان کرمان با اشاره به آخرین 

وضعیت واحدهای راکد در شمال استان اظهار کرد: ۳۴۳ 

واحد راکد در شمال استان داریم که ۷۸ واحد آن قابل 

احیا و حدود ۲۴۷ واحد آن قابل احیا نیستند.

مهدی حسینی نژاد با ارائه گزارش عملکرد چهار ماهه اول 

سال برای فعالسازی واحدهای راکد و تکمیل زنجیره تولید 

اظهار کرد:  پنج محور در این موضوع را دنبال می کنیم.

او ادامــه داد: در چهارماهــه اول امســال در زمینــه احیاء 

واحدهــای راکــد ۲۵.۳ درصــد و در فعالســازی واحدهای 

نیمه فعال تقریبا ۳۰ درصد و عارضه یابی واحدهای راکد 

و نیمــه فعــال حــوزه جهادکشــاورزی ۳۶ درصــد عملکرد 

استان کرمان است.
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 هر نشس6 حعهون هیپل ه ی اقتصههی وزی  
احآر خهرجه به حدی عهحل حس بههر  حط ح  د :

بررسی راه های تسهیل 
صادرات و بازگشت ارز

 بررسی امکان ایجاد تعرفه های ترجیحی در کشورهای 
هدف مانند ترکیه و همکاری سفرا و کنسولگری ها 
بــرای تســهیل صــادرات و خلق راهکارهــای جدید در 

بازگشت ارز حاصل از آن؛
در شرایطی که برخی از مشتریان با سوءاستفاده از 
تحریــم های ظالمانه اســتکبار ، مشــکلات احتمالی 
ناشــی از تحریــم را بهانــه ای بــرای عــدم پرداخــت 
مطالبات شرکتها قرارداده اند ؛ همکاری در پیگیری 
وصول وجوه حاصل از صادرات، میتواند مورد توجه 
ســفرای کشــور عزیزمان قرار گیرد تا همچون تلاش 
ارزشمند ایشان دربازگشت مطالبات کلان کشور از 
صادرات نفت، مطالبات جزیی شرکتها هم به همان 

نحوه به چرخه بانک مرکزی برگردد
بــه گــزارش روابط عمومی صنایع مس شــهید باهنر 
؛ معــاون دیپلماســی اقتصــادی وزیر امــور خارجه در 
سفر یکروزه به استان کرمان، و در حاشیه نشست 
با مدیران و فعالان اقتصادی این اســتان، جلســه ای 

هم با مدیرعامل مس باهنر برگزار کرد.
در این نشست که در محل اتاق بازرگانی ودر حضور 
استاندار ومعاون اقتصادی وی، رئیس اتاق بازرگانی 
و نمایندگی وزارت امور خارجه در استان برگزار شد؛ 
موضــوع صــادرات مــس باهنــر وهمــکاری ســفرا در 
پیگیــری وجــوه حاصل از صــادرات در بازارهای هدف 
خصوصا بازار ترکیه مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
مهدی صفری، معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور 
خارجه همچنین در نشست مدیران اقتصادی استان 
اظهار داشت: سیاست   دولت  توسعه اقتصادی است.

وی بــا بیــان اینکــه در وزارت خارجــه و دیپلماســی 
اقتصــادی، سیاســت های دولــت ســیزدهم توســعه 
اقتصــادی کشــور اســت، گفــت: تولیــد و خلــق ارز از 

سیاست های مهم دولت در این دوره است.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه با اشاره 
بــه اینکــه تثبیــت و حفظ بازارهــای صادراتی و ایجاد 
بازارهای جدید را با جدیت پیگیری می کنیم، افزود: 
بازارهــای جدیــدی بــرای صــادرات محصولات کشــور 

پیدا شده است.
وی همچنیــن بــا بیان اینکه ســفرا وظیفه هماهنگی 
بــرای توســعه صادرات محصــولات را به عهده دارند، 
خاطرنشــان کرد: رایزنان اقتصادی در ســفارتخانه ها 

باید در خدمت صادرکنندگان باشند.
صفــری تاکیــد کــرد؛ بایــد مشــکلات بــه مــا گفتــه و 
پیشنهادات ارائه شود تا از طریق سفرا برای تسهیل 
صــادرات و خنثــی کــردن تحریم هــا تــلاش کنیم. وی 
افزود: بازگرداندن مطالبات کشور در شرایط تحریم، 

یکی از نشانه های موفقیت ما در این زمینه است.

طی ا1 حها ویردا انجه9 حی  آه؛

انتقال آب به کارخانه تغلیظ 
مس درآلو

خلیــج  آب  انتقــال  و  تامیــن  شــرکت  مدیرعامــل   
فارس)WASCO(، گفت: انتقال آب به کارخانه تغلیظ 
مــس درآلو، با انشــعاب از خــط یک، طی هجده ماه 

آینده انجام می شود.
احسان انصاری که در نشست مدیران عامل شرکت 
های انتقال آب سواحل جنوبی با رئیس هیات عامل 
ایمیدرو سخن می گفت، با اشاره به اینکه خط یک 
انتقــال آب از خلیــج فارس به فلات مرکزی، در همه 
بخــش هــا فعــال اســت، تصریح کرد: در نظــر داریم 

طرح فوق را حتی پیش از موعد راه اندازی کنیم.
با اشــاره به همکاری ســهامداران خط یک )گل گهر، 
چادرملو و ملی مس( اظهار داشت: تاکنون همکاری 
مناســبی در افزایــش ســرمایه داشــته ایم امــا برنامه 
بعدی افزایش میزان سرمایه از ۱۴هزار میلیارد فعلی 

به ۲۰هزار میلیارد تومان است.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو،انصاری تاکید کرد: 
دریافت مطالبات این شرکت، نقش بزرگی در اجرا و 
تکمیل پروژه ها ایفا می کند. وی افزود: منابع مالی 
این شرکت از صندوق توسعه ملی، تسهیلات بانکی 

و آورده سهامداران است.
مدیر عامل شــرکت تامین و انتقال آب خلیج فارس 
در عین حال، ارایه مشــوق به ســرمایه گذاران را جزو 
عوامل تاثیرگذار در تامین مالی و بازپرداخت بدهی 

ها دانست.

هر حج ع ع آحی انج ن پسته ای ان 
انتخهب  دند؛

 ترکیب جدید 
هیات امنا و هیات مدیره 

انجمن پسته
 اقتصــاد کرمــان: مجمــع عمومی انجمن پســته ایران 
برگزار شد. در این نشست ۷ عضو هیات مدیره جدید 

این انجمن به شرح زیر انتخاب شدند:
محمد صالحی، مظفر محمدی، عبدالکریم امین زاده، 
بهروز آگاه، حمید حسنی، امیر اعتصام ادیب و محمد 

حسین جهانگیری.
به گزارش »اقتصاد کرمان« همچنین ۴5 عضو هیات 
امنای انجمن پسته ایران نیز در قالب سه گروه تولید، 

صادرات و خدمات انتخاب و معرفی شدند.

هر پرج نقطه از  ه  تهن رفسرجهن؛

 جشن ملی پسته 
برگزار می شود

فرماندار رفسنجان از برپایی هفتمین آیین جشن ملی 
پسته در پنج نقطه از شهرستان یعنی شهرهای جوادیه 
الهیه، صفائیه، کشکوئیه، کبوترخان و نیز خانه حاج 
آقا علی رفســنجان )بزرگترین خانه خشــتی جهان( در 

اواخر شهریورماه خبر داد.
حســین رضایــی اظهــار کــرد: ثبــت ملی پســته بــه نام 
رفسنجان به این دلیل است که از دیرباز این محصول 
تولیــد می شــود. بخــش عمــده  ارزآور در رفســنجان 
محصول پسته کشور در ۸۰ هزار هکتار باغ شهرستان 

رفسنجان تولید می شود.
وی وجود درخت ۱5۰۰ ســاله پســته و تعدادی درختان 
بین ۱۰۰ تا ۴۰۰ ســاله پســته در رفســنجان را از دلایل 
دیگــر ایــن ثبت ملی دانســت و افزود: عمده صادرات 
پســته نیز در این شهرســتان است ضمن این که ارقام 
پسته به نام های اکبری، احمد آقایی، اوحدی و رضایی 
در کشور در ایام قدیم در رفسنجان تولید و به نام های 

افراد موثر در فرآوری ارقام نامگذاری شده است.
فرماندار رفســنجان بیان کرد: ثبت ملی پســته به نام 
رفســنجان با همکاری وزارت میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری و اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری استان کرمان صورت گرفته است 
و دهــم شــهریور ســال ۱۳۹5 پســته رفســنجان ثبــت 

ملی شد.

  کآب صههرات به ارز 66هاش تآحهنی؛

 افت ۷۰درصدی 
صادرات خشکبار

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران با نقد سیاست های 
ارزی دولت اعلام کرد: سیاســت ارزی ۲۸5۰۰ تومانی 
باعث شده در واردات با تقاضای کاذب و در صادرات 

با سرکوب مواجه شود.
محمــد لاهوتــی  رئیــس کنفدراســیون صــادرات ایران 
گفــت: ارز ۲۸ و 5۰۰ تومانــی مربــوط بــه دولت بوده و 
در حوزه کالاهای اساســی هزینه می شــود و به نوعی 
ارز ترجیحــی بــرای جلوگیــری از افزایــش نــرخ کالاهای 

اساسی است.
او  ادامــه داد: نــرخ ارز در ســامانه نیمــا ۴۰ تــا ۴۱ هزار 
تومــان در بخــش اســکناس و در حوالــه زیــر ۴۰ هــزار 
تومــان اســت. در حالــی کــه این نــرخ در بــازار آزاد ۲5 
درصد بالاتر است؛ بنابراین تقاضا در بخش واردات به 
صورت کاذب بالا می رود و در بخش صادرات مخصوصا 
صادراتــی کــه امــکان فــروش ارز بــا ایــن نــرخ را ندارند 
کاهش می یابد که نمونه اش صادرات خشکبار است 
که در ۴ ماهه امسال ۷۰ درصد کاهش یافته است.

لاهوتی افزود: اگر کالاهایی که با نرخ نیمایی در بخش 
تولید استفاده می شود به دست مصرف کننده نهایی 
می رســید، ایــن موضــوع قابــل دفــاع بود . چــون  برای 
جلوگیــری از تــورم ایــن سوبســید را بایــد صــادرات بــه 
واردات بپردازد. اما واقعیت این است که در سطح شهر 

نرخ کمتر کالایی بر اساس نرخ نیما است.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران گفت: اکنون ارز را 
بــا نــرخ ارزان تر به واردکننده می دهیم. اما کالا با نرخ 
بالاتــر بــه دســت مصرف کننده می رســد. نکتــه دیگر 
اینکه این ارز از صادرکننده ای گرفته می شود که قرار 

بود از آن حمایت کنیم.
البته لاهوتی با وجود این همه نقد در نهایت  به دولت 
پیشنهاد داد که ارز حاصل از صادرات کالاهایی که از 
مواد اولیه ارزان استفاده نمی کنند، به واردات خودرو 

اختصاص دهد.
رئیس کنفدارسیون صادرات ایران با اشاره به مکاتبه 
کنفدراسیون با سازمان امور مالیاتی که منجر به صدور 
بخشــنامه ای برای اســترداد یک ماهه مالیات بر ارزش 
افــزوده بــه صادرکنندگان شــود، گفت: امروز علیرغم 
وجــود ایــن بخشــنامه ها و تأکیــدات چندبــاره دولــت، 
صادرکنندگان در حال دریافت مالیات بر ارزش افزوده 

مسترد شده برای صادرات سال ۱۴۰۰ خود هستند.
لاهوتی اظهار داشت: به هر حال علیرغم بخشنامه های 
مکــرر و تاکیــد دولــت و ســازمان امور مالیاتی مبنی بر 
ضــرورت بازگشــت مالیــات بــر ارزش افــزوده صادرات 
حداکثــر ظــرف مــدت یکمــاه هنــوز هــم بســیاری از 
صادرکنندگان به این منابع پرداختی خود دسترســی 
ندارنــد و همیــن امــر مشــکل کمبــود نقدینگی بخش 

تولید صادراتی را دوچندان می کند.

  ا راا اندازی کسب و کهر هر ای ان  خ6 ا 6؟

داستانی فراتر از رنج
»ححسن جلال پآر« فعهل اقتصههی و رییس پیشین اتهق ای ان هر 
این یههها 6 به ط ح این  آال که »  ا راا اندازی کسب و کهر 
هر ای ان  خ6 ا 6؟« از ها تهنی »ف ات  از رنج« حی گآید که 
ویره ت ه9 ن هیی از وثهر رفتهرههی نهبخ هانه تص یم  هزان اقتصههی 

ب  اح وز و وتیه کسب و کهرهه هر ای ان ا 6:
مــن همه جــور کار راه اندازی کرده ام؛ از مغازه اسباب بازی فروشــی 
تــا اســتارت آپ و زندگــی ام پســتی ها و بلندی هــای زیــادی داشــته 
اســت امــا داســتان راه انــدازی »پایانــه صادراتی گلشــن آرای ارم« 

فراتر از رنج است.
اوایــل دهــه ۹۰ رئیــس اتــاق بازرگانــی کرمــان بــودم و همزمــان به 
عنوان نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران فعالیت می کردم. آن روزها 
نهادهای امنیتی هشــدار دادند که جنوب اســتان کرمان به دلیل 
تداوم خشکسالی و کاهش شدید سرمایه گذاری به شدت مستعد 
ناامنی و تشــنج اســت و نهادهای سیاســی و اقتصادی باید برای 
ایجاد تحرک در منطقه کارهای اساسی کنند. مسوولان سیاسی 
اســتان از اتــاق بازرگانــی کرمان خواســتند طرحــی تهیه کند که بر 
اساس آن همه نهادها برای بهبود شرایط منطقه کمک کنند. پس 
از مطالعات اولیه به این نتیجه رسیدیم که با توجه به تنگنای آب، 
کمبود زمین مناسب و مساله نگران کننده فرسایش خاک، بهترین 
گزینه، توسعه محصولات گلخانه ای است. مطالعه ما نشان داد هر 
هکتار گلخانه، برای ۱۲ تا ۱۶ نفر کار ایجاد می کند و ما فکر کردیم 
با راه اندازی پایانه صادراتی محصولات کشاورزی، دست کم برای 
۶۰ هزار نفر شغل ایجاد می شود. برآورد اولیه ما از سرمایه گذاری 
و راه اندازی این پایانه نزدیک به ۱۰ میلیون دلار بود که ۱۲ میلیارد 
تومــان آن دوره می شــد. بــا وجودی کــه همه نهادهــای دولتی قول 
همــکاری دادنــد و در عیــن حال که همه می دانســتند گروهی که 
قصد راه اندازی پایانه را دارد، صرفا دنبال کسب منفعت نیست، 

اما کار آن طور که فکر می کردیم پیش نرفت.
حدود یک سال ونیم در مسیر کرمان-تهران رفت وآمد داشتیم تا 

مجوز زمین بگیریم.
پرونده دوبار به هیات دولت رفت و هر دو بار به دلیل نقص بیجا 

و بی مورد برگشت خورد.
 5۰ هکتار زمین درخواستی به 5 هکتار تقلیل یافت.

یک سال زمان صرف شد تا فقط مجوز بگیریم.
در ســال ۱۳۹۳ کار را شــروع کردیــم امــا بــا تغییــر قیمــت دلار از 
هــزار تومــان بــه ســه هــزار و ۲۰۰ تومــان هزینه هــای ما دســت کم 

سه برابر شد.
بــا یــک شــرکت هلنــدی بــرای ســاخت و خریــد خــط بســته بندی 
محصولات کشــاورزی به ارزش ۱/5 میلیون یورو قراردادی تنظیم 

کردیم.
شش ماه طول کشید تا موفق شدیم از صندوق توسعه ملی، در 

اوایل سال ۱۳۹۴ اعتبار تسهیلات دریافت کنیم.
 ۲۲ کانتینر ماشــین آلات ســفارش داده شــده، اواخر بهمن ســال 

۱۳۹۶ به بندرعباس رسید.
در ماه اسفند ۱۳۹۶ مدارک مربوط به ترخیص ماشین آلات را به 
اداره گمرک تحویل دادیم، اما در اواخر اسفند اعلام کردند که به 
خاطر ایام نوروز، اجازه حمل به کانتینرهای باری و کالا را نمی دهند.
ســال ۱۳۹۷ از ســر رســید و دوباره دلار با شــوک مواجه شــد و به 

بیش از پنج هزار تومان رسید.
 رونمایی از دلار ۴۲۰۰ تومانی، شوک بسیار بزرگی به ما وارد کرد.
درهای گمرک را کاملاً بستند. خیلی دوندگی کردیم و بارها توضیح 
دادیم که پول همه این ماشین آلات از صندوق توسعه ملی پرداخت 
شده و همه کارهای ترخیص آن نیز به پایان رسیده، اما مسوولان 
گمــرک می گفتنــد تنهــا کالاهــای واردشــده بــا دلار ۴۲۰۰ تومان را 

ترخیص خواهند کرد.
بابت این بلاتکلیفی هر ماه بیش از 5۰ میلیون تومان به شرکت 

»مرسک لاین« جریمه پرداخت می کردیم.

شــرکت هلندی که ماشــین آلات را ارســال کرده بود، مدام فشــار 
مــی آورد کــه اتمــام موعــد نصــب نزدیــک اســت و از آن بــه بعــد 

مسوولیتی برای خود قائل نیست.
هشــت مــاه تمــام دوندگی کردیــم تا در نهایت در مــاه آذر گفتند 
برای ترخیص ماشین آلات باید از نو گشایش اعتبار کنیم و فرم ها 

با اطلاعات جدید به روز شود.
وقتی برای گشایش اعتبار مراجعه کردیم، با مشکل جدید مواجه 
شدیم. گفتند، محل ارزی که دریافت کردید، صندوق توسعه ملی 
است و در فرم های جدید باید عنوان شود چون سامانه با عنوان 

قدیمی جواب نمی دهد.
 ســه ماه دوندگی کردیم تا ســرانجام در اســفند ســال ۱۳۹۷ قبول 
کردند گزینه صندوق توســعه ملی را در فرم هایشــان بگنجانند تا 

بتوانیم گشایش اعتبار کنیم.
در اوایل سال ۱۳۹۸ موفق به گشایش اعتبار مجدد قانون جدید 

شدیم.
اواخر سال ۱۳۹۷ و اوایل سال ۱۳۹۸ به خاطر مشکلات زیادی که 
گریبان ما را گرفت، عملاً کار متوقف شــد. پشــیمان شــده بودیم 

اما کاری از دستمان بر نمی آمد.
بعد از گشــایش اعتبار و آماده شــدن برای ترخیص، اعلام کردند 
کــه چهــار کانتینــر از ۲۲ کانتینــر موجــود مربــوط بــه دســتگاه های 
»لیفتراک« است و با توجه به اینکه در داخل، کالای مشابه آن 

ساخته می شود، اجازه ترخیص نمی دهیم.
ما همچنان ماهی 5۰ میلیون تومان به شرکت مرسک لاین جریمه 
پرداخــت می کردیم و این شــرکت هم فشــار مــی آورد که به خاطر 
تحریم ها نمی تواند در آب های ایران بماند و باید هرچه زودتر، بار 

خود را خالی کنید.
به خاطر تحریم ها مسیرهای نقل و انتقال پول هم کاملا بسته  شد.
در حالــی کــه هنــوز ماشــین آلات مــا در گمرک مانده بــود و کار ما 
هنوز آغاز نشده بود، صندوق توسعه ملی از ما طلب اقساط کرد 
و در نهایت، از اواخر سال ۱۳۹۹ حساب های ما به دلیل بدعهدی، 

مسدود شد.
هم با تحریم های اقتصادی دست وپنجه نرم می کردیم، هم ماهانه 
به شرکت مرسک لاین جریمه می پرداختیم، هم صندوق توسعه 
ملــی حســاب هایمان را مســدود کــرده بــود و هم با دومین شــوک 
ارزی مواجه شــدیم. از همه بدتر اینکه با دســتور صندوق توســعه 
ملی، حســاب ۲۰ شــرکتی که اعضای هیات مدیره پایانه صادراتی 

گلشن آرای ارم در آن حضور داشتند، مسدود شده بود.
 مســدودی حســاب های بانکی، کوهی از مشــکلات برای ما ایجاد 
کرد و ما واقعاً نمی دانستیم چطور این همه مشکل را حل کنیم. 
اعتبارمان خدشه دار شده بود و همه زندگی مان تحت الشعاع این 
مساله قرار داشت. حتی حساب های مربوط به بنیاد خیریه را که 

هر کدام از ما عضو بودیم هم مسدود کرده بودند.
بعد از رفع گرفتاری، به شرکت هلندی پیام دادیم که ماشین آلات 
ترخیص شده و آماده نصب هستند. به ما اطلاع دادند که باید ۱۴۰ 
هزار دلار بابت ۱۰ درصد حق الزحمه نصب و راه اندازی ماشین آلات، 

به حسابشان واریز کنیم.
امــکان انتقــال پــول وجود نداشــت و بانک ها با مــا کار نمی کردند 
به همین دلیل نمی توانســتیم پول را به حســاب شــرکت هلندی 
واریز کنیم. ده ها راه و مسیر را امتحان کردیم اما نتوانستیم پول 
را انتقال دهیم و حتی اعلام کردیم که می توانیم پول را به صورت 

دستی به شرکت تحویل دهیم اما آنها نپذیرفتند.
به معنای واقعی ســردرگم بودیم؛ اگر ماشــین آلات را خودمان باز 
می کردیــم، گارانتــی باطــل می شــد و اگر بــاز نمی کردیــم، کارمان 

زمین می ماند.
نمایندگان ما هر روز کیف و چمدان به دست از این کشور به آن 
کشور و از این شهر به آن شهر رفتند تا به نوعی پول را به حساب 
شرکت هلندی منتقل کنند اما شرکت هلندی نمی پذیرفت و تاکید 

داشت که حتماً باید از یک حساب مشخص، پول واریز شود.
 بعد از چهار ماه موفق شدیم شرایط را برای واریز پول به حساب 
شــرکت هلنــدی فراهــم کنیــم امــا شــرکت هلنــدی نپذیرفــت و به 
صراحــت اعــلام کــرد که به دلیل تحریم هــا نمی توانیم با ایرانی ها 
کار کنیم. معنی اش این بود که آنها نمی توانستند و نمی خواستند 
تکنســین های خــود را بــه ایران بفرســتند که خط تولیــد را برایمان 

راه اندازی کند.
پیــش خودمــان فکــر کردیم، خــب نیامدند که نیامدنــد، خودمان 
ماشــین آلات را راه انــدازی می کنیــم. امــا موضــوع ایــن بــود کــه 
ماشین آلات کدُ داشتند و همه کدها دست شرکت هلندی بود.

از تابســتان ۱۳۹۸ تا اوایل ســال ۱۴۰۰ بیش از ۲۰ راه حل مختلف 
را آزمودیم تا شاید بتوانیم ماشین آلات را راه اندازی و نصب کنیم 

اما به هر دری زدیم، موفق نشدیم.
بــه ایــن نتیجــه رســیدیم کــه ماشــین آلات را به یکی از کشــورهای 
منطقه ببریم و راه اندازی کنیم و بعد به ایران بازگردانیم اما شرکت 
هلندی اعلام کرد، این ماشین آلات برای ایران ساخته شده و تنها 
در ایــران قابلیــت نصــب و راه اندازی دارد و در هیچ کشــور دیگری 

به غیر از ایران برای راه اندازی آن اقدام نمی کند.
شرایط برای ما خیلی سخت شده بود و در نهایت تصمیم گرفتیم از 
متخصصان داخلی برای راه اندازی خط تولید بهره بگیریم که اغلب 
توان راه اندازی داشــتند اما مســوولیت بعد از آن را نمی پذیرفتند 
چون شرکت هلندی کد راه اندازی ماشین آلات را در اختیار داشت 
و هر زمان که می خواست، می توانست خط تولید را متوقف کند.
یکی از متخصصان شرکت هلندی حاضر شد مخفیانه با نماینده 
ما قهوه ای بخورد و کمی راهنمایی مان کند اما آنقدر ترسیده بود 
که حتی حاضر نشد تلفنی با ما صحبتی داشته باشد. این فرد در 
یکی از کشورها نمایندگی شرکت هلندی را داشت و توافق کردیم 

که مخفیانه با او قرار بگذاریم.
سه روز با او مذاکره کردیم و در نهایت متقاعد شد که مخفیانه به 
ایران سفر کند و خط تولید ما را راه اندازی کند. او در بهمن ۱۴۰۱ به 
ایران سفر کرد و چند هفته بعد خط تولید جنجالی راه اندازی شد.

این پروژه قرار بود با ۱۲ میلیارد تومان ســرمایه به ســرانجام برســد 
امــا بــه دلیــل تــورم ایــن مقدار ســرمایه فقط صرف محوطه ســازی 
شد. برآورد ما این بود که پایانه صادراتی، تا سال ۱۳۹5 راه اندازی 
شود. اما آنقدر گرفتار اخذ مجوز و طی مسیرهای پیچیده شدیم 
که نفهمیدیم چطور این همه سال گذشت و تا امروز بیش از ۱۰ 

برابر برآوردهای اولیه، هزینه کرده ایم...

هم اندیشی فعهلان اقتصههی ک حهن به حعهون هیپل ه ی اقتصههی وزارت احآر خهرجه؛

الزامات ورود کرمان به بازارهای صادراتی جهان

در نشست صادرکنندگان و واردکنندگان استان کرمان با معاون 
دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه با موضوع نقش آفرینی 
بخش خصوصی در دیپلماسی اقتصادی، الزامات ورود کرمان به 

بازارهای صادراتی جهان بررسی شد.
رئیــس اتــاق کرمــان در ایــن نشســت بــا اشــاره بــه اینکــه ســهم 
خاورمیانــه در تجــارت جهانــی ۴.۸ درصد و ســهم منطقه روســیه 
۲.۶ درصــد اســت، گفــت: ســهم کشــورهای همســایه ایــران در 
مجموع 5 درصد از تجارت جهانی اســت و طی ۷۰ ســال گذشــته 
نیز همین گونه بوده و ما نمی توانیم صرفا و فقط با ارتباط با این 
کشــورها به توســعه تجارت دســت یابیم و باید به ســایر بازارهای 

دنیا متصل شویم.
سیدمهدی طبیب زاده افزود: کشورهای عضو سازمان همکاری 
اقتصادی )اکو(، سازمان همکاری های شانگهای و حتی اوراسیا که 
تفاهم نامه تجاری با ایران دارد، به دلیل منافع خود و عدم تمایل 
به همگرایی با ایران، چندان نقشی در توسعه تجارت ایران ندارند.
وی خاطرنشــان کرد: در بررســی ها مشــخص شــده که ایران نه 
بــه عنــوان مبــدا و نــه به عنــوان مقصد در برنامه توســعه تجارت 

این کشــورها نیســت و به نوعی بر روی بازار ایران حســاب نمی 
کنند. طبیب زاده، با تاکید بر لزوم توجه به سایر بازارهای جهان 
اظهــار کــرد: بــا توجــه بــه پیشــنهاد معــاون دیپلماســی اقتصادی 
وزارت امورخارجه برای ورود به بازار آفریقا، درخواست داریم که 
امــکان حضور در کشــورهای مختلف آفریقایــی برای تجار کرمان 

فراهم شود.
وی بــه بیــان ظرفیــت هــای اســتان کرمــان پرداخت و گفت: ســه 
شــرکت بزرگ پیمانکاری و مهندســی مشــاور برای ارائه خدمات 
فنی و مهندسی در کرمان و در بالاترین سطح خود فعال هستند 
که می توانند در زمینه احداث در هر کشوری خدمات خوبی ارائه 
دهنــد. طبیــب زاده افزود: همچنیــن کرمان از نظر تولید مصالح 
ساختمانی باکیفیت از جمله سیمان مطلوب و انواع سیم و کابل 
ظرفیت های بسیار خوبی دارد و همچنین در زمینه معدن با در 
اختیار داشتن تکنولوژی های بالا در اکتشاف، استخراج، بهره وری 

و فرآوری مواد معدنی می تواند به آفریقا کمک کند.
رئیس اتاق کرمان با تاکید بر اینکه در استان کرمان تولید صادرات 
محــور و چشــم انــداز صــادرات ۱۰ میلیــارد دلاری را در نظر گرفته 

ایم، ادامه داد: مســائل مربوط به تعهدات ارزی صادرکنندگان، 
عدم توان رقابت صادرکنندگان با پتروشیمی ها در خصوص ارز 
اختصاص داده شده، عدم هماهنگی های لازم در گمرکات کشور 
به ویژه مرزها، عدم ثبات قوانین و مقررات و نرخ ارز باعث شده 

استان کرمان دیگر صادرکننده بزرگ خشکبار نداشته باشد.
وی افزود: امسال ۶5۰ هزار تن تولید پسته آمریکاست و با حساب 
پسته باقی مانده از سال گذشته این کشور در حال حاضر ۸۰۰ 
هزار تن پســته بالقوه در بازارهای دنیا دارد که ایران باید بتواند 
در این شــرایط ســخت رقابتی ۲۰۰ هزار تن پســته امســال خود را 

به فروش برساند.
در ادامه این نشســت اســتاندار کرمان گفت: شناســایی صحیح 
کشــورهای مقصــد اقتصــادی بــا توجــه بــه ظرفیــت هــای اســتان 
بســیار مهــم اســت و صادرکننــدگان بــا توجــه به مشــکلی که در 
هــر یــک از کشــورها دارنــد مــی توان با ســفارتخانه هــا هماهنگ 
کــرد. محمدمهــدی فــداکار اظهــار کــرد: در زمینه بحــث تهاتر در 
صــادرات محصــولات اســتان بایــد از ظرفیــت وزارت امــور خارجه 

بیشتر استفاده کرد.
معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه نیز در ادامه این 
نشســت بــا بیــان اینکــه تکلیــف مــا خلق ارز برای کشــور اســت، 
گفت: با روش هایی مانند صادرات به ویژه صادرات محصولات 
دانش بنیان، واردات، انتقال تکنولوژی، صدور خدمات مهندسی، 
ســرمایه گــذاری در داخــل و خارج کشــور، ترانزیــت و... می توان 
به خلق ارز رسید. مهدی صفری، افزود: با توجه به ظرفیت های 
بســیار زیاد کرمان، این اســتان می تواند در بخش خدمات فنی 
و مهندســی، معدن، قطعات و ماشــین آلات در بازار کشــورهای 

مختلف آفریقایی ورود و موفق عمل کند.
بــه گــزارش روابــط عمومــی اتــاق کرمــان،وی ادامــه داد: در حــال 
حاضر سیاســت ایران در آفریقا این اســت که نیروهایی را از این 
کشــور وارد مراکــز آمــوزش فنــی و حرفه ای کشــور کنیم و پس از 
کســب مهارت های لازم، نمایندگی هایی مانند تعمیر خودرو را 
در آفریقا ایجاد کنیم. صفری تصریح کرد: به همه صادرکنندگان 
بــرای ورود بــه بازارهــای مختلف به ویــژه آفریقا کمک و راهنمایی 

ارائه خواهیم کرد.
و  اقتصــادی  فعــالان  برخــی  نشســت  ایــن  در  اســت  گفتنــی   
صادرکننــدگان مســائلی را در زمینــه هــای دیپلماســی اقتصــادی 

مطرح کردند.


